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 هوش مصنوعی 
در مصرف انرژی صرفه جویی می کند

محققان از یک طراحی نوین برای ترانزیستورها استفاده کرده اند که نه تنها 
به تولید آنها در ابعاد مینیاتوری کمک می کند، بلکه فعالیت های مربوط به 

هوش مصنوعی را ۱۰۰ بار صرفه جویانه تر انجام می دهد.
به نقل از اینترســتینگ انجینرینگ، موج هوش مصنوعی در صنعت فناوری فراگیر شده و 
شــرکت های کوچک و بزرگ قابلیت های مبتنی بر آن را در محصولاتشان به کار می برند. 
همزمان با استفاده از هوش مصنوعی، استفاده از تراشه و زیرساخت های آن نیز افزایش می یابد.
درهمین راستا مارک هرسام پروفســور مواد در دانشگاه نورث وسترن معتقد است این روش 
انرژی زیادی مصرف می کند زیرا داده ها جمع آوری شده و برای تحلیل به ابر رایانشی ارسال 
می شوند. در مرحله بعد نتایج به کاربر ارسال می شود. در عوض پردازش محلی داده ها انرژی 
کمتری مصرف می کند.قبل از تحلیل، باید داده های جمع آوری شــده برای پردازش توسط 
ماشین یادگیری، دسته بندی شوند. چون هریک از ترانزیستورهای سیلیکونی می توانند یک 
گام از فراوری داده را انجام دهند، تعداد ترانزیستورهای مورد نیاز برای تکمیل این فرایند باید با 
اندازه داده ها متناسب باشد.تیم هرسام تصمیم گرفت از سیلیکون استفاده نکند و دی سولفید 
مولبدنیم ۲ بعدی و نانولوله های تک بعدی کربن برای ساخت مینی ترانزیستورها به کار گیرد. 
طراحی ترانزیستورهای جدید به شــکلی بود که بتوان آنها را دوباره تنظیم و برای گام های 
مختلف در تحلیل به کار برد.هرسام در این باره می گوید: یکپارچه سازی دو ماده جداگانه در یک 
دستگاه سبب می شود جریان برق را با ولتاژ به کار رفته ماژول بندی کرد.این امر نه تنها تعداد 
ترانزیستورها و انرژی مصرفی را کاهش داد، بلکه به فرایند مینیاتورسازی تحلیل و یکپارچه سازی 
دستگاه کمک کرد.محققان از مخازن داده پزشکی عمومی برای نشان دادن قابلیت های ابزار 
استفاده کردند. آنها هوش مصنوعی را آموزش دادند تا داده ها را از ECG تفسیر کند. کارمندان 
بخش خدمات درمانی می توانند این کار را پس از آموزش های طولانی و سنگین انجام دهند.

به دستگاه دستور داده شد تا داده های ۱۰ هزار نمونه ECG را به ۶ نوع تپش قلب دسته بندی 
کند. دستگاه با دقت ۹۵ درصد این کار را انجام داد. چنین فعالیتی با این میزان پیچیدگی نیازمند 
حداقل ۱۰۰ ترانزیستور سیلیکونی برای انجام رایانش است اما محققان دانشگاه نورث وسترن با 
۲تراشه با طراحی نوین توانستند رایانش اطلاعات را انجام دهند.محققان امیدوارند در آینده این 

دستگاه را در گجت های پوشیدنی به کار برند و بدون فشار به شبکه برق آن را به کار گیرند.

طبق اعلام سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی؛
صدور مجوز ثبت سفارش برای واردات گوشی آیفون 

برعهده وزارت صمت است
طبق اعلام سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی واردکنندگان تلفن 
همراه پس از دریافت مجوز واردات کالا از وزارت صمت و ورود کالای گوشی 
تلفن همراه در گمرک برای بررسی انطباق با ضوابط و استاندارد این گوشی ها 

به سمت سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی هدایت خواهند شد.
هفته گذشته رئیس سازمان ملی استاندارد جزئیات جدیدی در رابطه با رجیستر شدن آیفون 
۱۴ اعلام کرد. او در یک نشســت خبری گفت که اگر محدویت های ارزی کم شده و وزارت 
ارتباطات صلاح بداند این کالا در آینده رجیستر خواهد شد. در پی انتشار این خبر پیگیری ها از 
روابط عمومی سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی به این نتیجه رسید که موضوع صدور 
مجوز ثبت سفارش برایواردات گوشی همراه و مدیریت سامانه همتا بر عهده وزارت صمت است 
.روابط عمومی سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی اعلام کرد: چنانچه وزارت صمت مجوز 
واردات انواع یک گوشی را صادر کند، پس از آن سازمان تنظیم مقررات نسبت به ارزیابی انطباق 
با ضوابط و استانداردها اقدام و اگر نتایج آزمونها ذکر شده مطابق با استاندارد باشد، این سازمان 
نسبت به صدور تاییدیه و اعلام نتیجه به گمرک در پاسخ به استعلام انجام شده از این سازمان 
اقدام و مسیر صدور مجوز واردات طی می شود.سازمان مذکور از طریق آزمایشگاه های معتمد 
با انجام آزمونهای سازگاری الکترومغناطیس، ایمنی، رادیویی و همچنین آزمون SAR )میزان 
شدت انرژی ساطع شده از تلفن( را بررسی می کند و در آزمونSAR اگر سطح میزان انرژی 
ساطع شده به میزان استاندارد باشد، سازمان تنظیم نتیجه را به گمرک اعلام و مسیر صدور مجوز 
واردات طی می شود.بر این اساس در واقع نهادها و متولیان این موضوع در کشور طبق قانون 
وظایفی را برعهده دارند که یک گوشی چه آیفون ۱۴ یا گوشی دیگری بتواند به کشور وارد شود 
و مجوزها را دریافت کند. پس از آنکه ســیر اخذ مجوزهای مختلف از گمرک، وزارت صمت، 
سامانه همتا و غیره انجام شود، در پایان کار یک ارجاع به وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
و سازمان تنظیم مقررات ارتباطات رادیویی انجام می شود که در آنجا استانداردهای گفته شده 
بررسی و در نهایت نظر نهایی به سازمان گمرک اعلام می شود. به عبارتی گوشی پس از اینکه 
مجوزهای لازم را دریافت کند، برای تعیین میزان انطباق با ضوابط و اســتانداردها به وزارت 

ارتباطات ارجاع داده می شود. 

از آیفون ۱۶ چه می دانیم؟
در حالی که هنوز حدود ۱۱ ماه تا عرضه آیفون ۱۶ پرو و آیفون ۱۶ پرو مکس 
باقی مانده است، شایعات متعددی پیرامون نسل بعدی این گوشی پرچمدار 

منتشر شده است.
پایگاه خبری مک رومرز در گزارشی، شایعات منتشر شده درباره ویژگی ها و تغییرات جدیدی که 
تاکنون برای این گوشی ها پیش بینی شده را مرور کرده  است.موارد زیر برخی از تغییرات مهم شایعه 

شده برای مدل های آیفون ۱۶ پرو تا اکتبر ۲۰۲۳ هستند:
صفحه نمایش بزرگتر: به گفته راس یانگ، مدیر عامل شرکت »مشاوران زنجیره تامین 
نمایشگر«، آیفون ۱۶ پرو و آیفون ۱۶ پرو مکس به ترتیب صفحه نمایش بزرگتر ۶.۳ اینچ و ۶.۹ 
اینچ خواهند داشت. در مقابل، اندازه صفحه نمایش آیفون ۱۵ پرو و آیفون ۱۵ پرو مکس به ترتیب، 

۶.۱ اینچ و ۶.۷ اینچ است.
دکمه کپچر: طبق اطلاعات پیش از تولید که به دست مک رومرز رسیده است، اپل قصد دارد 
یک دکمه کپچر )Capture Button( جدید را به همه مدل های آیفون ۱۶ اضافه کند. این 
دکمه در زیر دکمه پاور قرار خواهد گرفت اما هدف آن مشخص نیست. با این حال، حدس زده 

می شود که ممکن است یک دکمه شاتر اختصاصی برای دوربین باشد.
لنز ۴۸ مگاپیکسلی اولترا واید: جف پو، تحلیلگر فناوری شرکت سرمایه گذاری »هایتونگ 
اینترنشنال سکیوریتیز« اظهار کرد: آیفون ۱۶ پرو و آیفون ۱۶ پرو مکس، به لنز دوربین اولترا واید 
۴۸ مگاپیکسلی برای عکس هایی با وضوح بالاتر و جزئیات بیشتر در هنگام عکاسی در حالت ۰.۵ 

ایکس، مجهز خواهند شد.
پشتیبانی از وای فای ۷: به گفته پو، آیفون ۱۶ پرو و آیفون ۱۶ پرو مکس از وای فای ۷ 
پشتیبانی خواهند کرد. در نتیجه، می توانند داده ها را به طور همزمان روی باندهای ۲.۴ گیگاهرتز، 
۵ گیگاهرتز و ۶ گیگاهرتز ارسال و دریافت کنند و سرعت وای فای سریع تر، تاخیر کمتر و اتصال 
مطمئن تری خواهند داشت. انتظار می رود با وای فای ۷ حداکثر سرعت انتقال داده به بیش از ۴۰ 

گیگابیت در ثانیه برسد که افزایش چهار برابری نسبت به استاندارد وای فای ۶E خواهد بود.
تراشه ای ۱۸ پرو: انتظار می رود نسل بعدی تراشه ای ۱۸ پرو اپل، با فناوری سه نانومتری شرکت 

TSMS ساخته شود.
نسل پنجم )5G( پیشرفته: به گفته پو، مدل های آیفون ۱۶ به مودم اسنپ دراگون ایکس 
۷۵ کوالکام مجهز خواهند بود که اتصال ۵G سریع تر و کارآمدتری خواهد داشت. این مودم از 
 ،)۶G(  استاندارد نسل پنجم پیشرفته که به عنوان فاز بعد نسل پنجم و تحولی به سوی نسل ششم

توصیف شده است، حمایت می کند.
زوم اپتیکال فایو ایکس در مدل پرو: مینگ چی کوئو، تحلیلگر شناخته شده اپل اظهار 
کرد: سیستم لنز تتراپریسم آیفون ۱۵ پرو مکس با زوم اپتیکال فایو ایکس، در هر دوی مدل  آیفون 
۱۶ پرو و آیفون ۱۶ پرو مکس، بکار خواهد رفت. انتظار می رود اپل مدل های آیفون ۱۶ پرو را در 
سپتامبر ۲۰۲۴ معرفی کند. جزئیات بیشتر درباره این گوشی ها در ماه های آینده منتشر خواهد شد.

اخبار کوتاه 

تفاهم نامه  توسعه دسترســی منازل و کسب و کارها 
به فیبر نوری در شیراز با همکاری شهرداری شیراز و 
قرارداد صــدور مجوز حفاری پروژه فیبر نوری منازل و 

کسب و کارها در شهر صدرا به امضا رسید.
به نقل از روابط عمومی ایرانســل، روز شنبه ۲۲ مهر ۱۴۰۲، دکتر 
عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، دکتر امیر محمدزاده 
لاجوردی معاون وزیر و رئیس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی و هیئت همراه، از عملیات اجرایی توســعه پروژه دسترسی 
منازل و کسب و کارها به فیبر نوری )FTTx( و ارائه این خدمت در 
سطح شهر صدرا، با همراهی دکتر محمدهادی ایمانیه استاندار فارس، 
مجتبی پارسایی شهردار شهر صدرا و دکتر بیژن عباسی آرند مدیرعامل 

ایرانسل بازدید کردند. در این پروژه تاکنون، ۶۵ کیلومتر حفاری و فیبر کشی به میزان نزدیک به ۴۰ درصد کل پروژه انجام گرفته  
 است. مجموع حفاری و فیبرکشی پروژه منازل و کسب وکارهای شهر صدرا بیش از ۱۶۵ کیلومتر است و ۳۰ هزار نفر از ساکنان 
این شهر را تحت پوشش سرویس هایی با سرعت بیش از ۹۰۰ مگابیت بر ثانیه قرار خواهد داد. براساس برنامه ریزی های صورت 
گرفته تا پایان آذر ماه کل شهر صدرا تحت پوشش فیبر نوری منازل و کسب وکارها قرار می گیرد.همچنین در ادامه و در محل 
استانداری فارس، تفاهم نامه توسعه دسترسی منازل و کسب و کارها به فیبر نوری  )FTTx(، با همکاری شهرداری شیراز و 
قرارداد صدور مجوز حفاری پروژه فیبر نوری منازل و کسب و کارها  )FTTx(، با همکاری شهرداری شهر صدرا، با حضور 
دکتر عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، دکتر امیر محمدزاده لاجوردی معاون وزیر و رئیس سازمان تنظیم مقررات 
و ارتباطات رادیویی، دکتر علی اصغر انصاری معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و مجری و 
دبیر شورای راهبری توسعه شبکه ملی اطلاعات، دکتر محمدهادی ایمانیه استاندار فارس، دکتر محمدحسن اسدی شهردار شیراز، 
مهندس ایرج روحی مشاور وزیر در توسعه ارتباطات و فناوری اطلاعات در مناطق روستایی و مجری طرح خدمات عمومی اجباری، 
مهندس ندا رحیمی مدیرکل منطقه جنوب سازمان رگولاتوری، دکتر حمید سلیمان پور مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان 
فارس، مجتبی پارسایی شهردار و اعضای شورای شهر صدرا، دکتر بیژن عباسی آرند مدیرعامل ایرانسل و نیز مدیران شرکت های 
آسیاتک و شاتل، امضا شد.براساس تفاهم نامه امضا شده، ایرانسل به عنوان اپراتور منتخب رگولاتوری و نماینده شرکت های شاتل 
و آسیاتک و شهرداری شیراز، در موضوع صدور مجوز حفاری به متراژ مورد نیاز در معابر شهری توسط شهرداری و بهره برداری 
از داکت موجود شهرداری )به متراژ حدود ۲۴۰ کیلومتر( و اجرای شبکه فیبرنوری دسترسی در مناطق شهرداری توسط ایرانسل، 
توافق کردند.همچنین براساس قرارداد امضا شده، ایرانسل به عنوان اپراتور منتخب از سوی رگولاتوری، متعهد شد تا با صدور مجوز 
حفاری توسط شهرداری صدرا، عملیات حفاری، کابل کشی و ساخت حوضچه را انجام دهد.وزیر ارتباطات در این مراسم گفت: 
سه اپراتور انتخاب شده برای توسعه فیبرنوری شیراز، اپراتورهای برتر فعال در این حوزه  هستند؛ به ویژه ایرانسل که فعالیت های 
چشمگیری در حوزه ارتباطات همراه نیز دارد. امیدوارم با مدیریت استاندار فارس و ایجاد همدلی میان مدیران استانی تا سال آینده 
و در هفته دولت، جشن تکمیل پوشش شهر شیراز به فیبر نوری منازل و کسب و کارها برگزار شود.در ادامه این مراسم شهردار 
شیراز گفت: ایرانسل فاز قبلی توسعه فیبرنوری در شهر شیراز را به خوبی اجرا کرده و همکاری رضایت بخشی را داشتیم که منجر 
به همکاری در این فاز جدید شد.رئیس سازمان رگولاتوری هم با اشاره به سه اپراتور برگزیده برای توسعه خدمات فیبرنوری در 
استان فارس گفت: ایرانسل را از سوی رگولاتوری انتخاب کردیم تا به نمایندگی از شاتل و آسیاتک، این تفاهم نامه را امضا کند.در 
این مراسم مدیرعامل ایرانسل نیز گفت: تمرکز و توجه ویژه ما در توسعه خدمات ثابت و سیار به استان فارس و شهر شیراز است. 
شیراز از جمله  شهرهای دارای بیشترین سایت تلفن همراه در بین شهرهای تحت پوشش ایرانسل است. در سال جاری و تاکنون 
بیش از هزار میلیارد تومان در توسعه خدمات ارتباطی ثابت و سیار در استان فارس سرمایه گذاری کرده ایم و در توسعه زیرساخت 
خدمات همراه و ثابت، در مجموع و با کمک دو شــرکت دیگر، حدود دو هزار میلیارد تومان تا پایان این پروژه سرمایه گذاری 
خواهیم کرد. در شهر صدرا نیز حدود سیصد میلیارد تومان سرمایه گذاری خواهیم کرد که این سرمایه گذاری ها جز با همکاری 
و مساعدت شهرداری ها، استاندار و وزارت ارتباطات، به ثمر نخواهد نشست. از حمایت این عزیزان در اجرای این پروژه ملی که 
گام مهمی در توسعه زیرساخت ارتباطی کشور است، تشکر می کنم.پیش از این، سرویس جدید اینترنت پرسرعت ثابت مبتنی بر 
فیبر نوری ایرانسل، در روز ۲۷ اردیبهشت ۱۴۰۲، طی مراسمی توسط رئیس جمهوری افتتاح شد. در این مراسم، سرویس اینترنت 
فیبر نوری که به عنوان سرویس »فیبر به منازل و کسب وکارها« )FTTx( شناخته می شود، در قالب »طرح ملی فیبر نوری 
منازل و کسب وکارها« به بهره برداری رسید و بابل در استان مازندران، به عنوان نخستین شهر، این سرویس ایرانسل را دریافت 
کرد.همچنین ایرانسل در مرداد ۱۴۰۲، موافقت نامه پروانه یکپارچه شبکه و خدمات ارتباطی )UNSP( را از وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات دریافت کرد. با دریافت این پروانه، ایرانسل که تا پیش از این، خدمات مختلف ارتباطی و دیجیتال، از جمله شبکه 
تلفن همراه نسل ۲G( ۲(، نسل ۳ )۴G(، نسل ۴ و ۴.۵ )۴G/LTE-A( و نسل ۵ )۵G( و خدمات اینترنت پرسرعت ثابت 
بی سیم )WiMAX و TD-LTE( را به مشترکان خود ارائه داده بود، رسماً به جمع ارائه دهندگان خدمات ارتباطی ثابت 

مبتنی بر فیبر نوری )FTTx( و سایر خدمات ارتباطی موضوع مصوبه فوق، پیوست.

 توسعه فیبر نوری ایرانسل در فارس 
با حضور وزیر ارتباطات

یکی از محققان ایرانی در طرحی به بررسی ساخت و ارزیابی 
نانوکاتالیست ها برای تولید پروپیلن پرداخت.

محققان علم شیمی همواره به دنبال روش هایی برای حفظ محیط زیست 
و اتمســفر زمین هســتند و تلاش خود را در جهت کاهش انتشار گازهای 

گلخانه ای در قالب طرح های تحقیقاتی مختلف نشان داده اند.
»ســاخت و ارزیابی نانوکاتالیست های بر اســاس کروم و گالیوم با روش 
لایه نشانی اتمی برای فرآیند هیدروژن زدایی پروپان در حضور دی اکسید کربن 
به عنوان اکسیدکننده ملایم جهت تولید پروپیلن« عنوان رساله دکتری فاطمه 
گشول دره سیبی است که با راهنمایی عباسعلی خدادادی و حمایت بنیاد ملی 

علم ایران، طرح را انجام داده است.
براساس اعلام بنیاد علم ایران، گشول دره سیبی با مدرک دکتری تخصصی 
مهندسی شیمی از دانشکده فنی دانشگاه تهران درباره این طرح توضیح داد: 
اولفین های سبک نظیر پروپیلن و اتیلن به دلیل استفاده بسیار زیادی که در 
صنایع شیمیایی دارند از جمله مواد کلیدی این صنایع محسوب شده و خوراک 
ورودی بسیاری از واحدهای شیمیایی نظیر تولید پلیمرها، هیدروکربن های 
اکسیژن دار هستند. می توان گفت که رایج ترین روش تولید اولفین های سبک، 
شکست با بخار و شکست کاتالیستی بستر سیال نفتا، دیزل سبک و سایر 

محصولات جانبی نفتی است.
وی افزود: البته با توجه به خالص نبودن پروپیلن حاصل از این روش ها، برای 
دستیابی به پروپیلن خالص، وجود مراحل جداسازی بعدی ضروری است. از 
طرفی مصرف انرژی بالای این فرآیندها، کاهش ذخایر نفتی و افزایش قیمت 
نفت، صنعت پتروشیمی را به سمت یافتن روشی جایگزین از خوراک به مراتب 

اقتصادی تر با درصد تبدیل بالاتر سوق داده است.
این پژوهشگر درباره مزایای فناوری هیدروژن زدایی گفت: یکی از مزایای 
تکنولوژی های هیدروژن زدایی، تولید عمده اولفین نظیر خوراک ورودی است 
که به این ترتیب به جای تولید انواع محصولات، یک محصول هدف را به 
میزان عمده تولید می کند. هیدروژن زدایی کاتالیستی پروپان می تواند از دو 
شیوه اکسیداسیونی یا غیر اکسیداسیونی انجام شود. با این وجود، استفاده از 
اکسیژن به عنوان اکسیدکننده موجب اکسیداسیون بیش از حد خوراک و تولید 
گستره زیادی از محصولات مطلوب و نامطلوب می شود. از این رو، استفاده از 
دی اکسید کربن به عنوان اکسیدکننده ای ملایم و در دسترس می تواند این 

محدودیت را نیز از بین ببرد.
گشول دره سیبی از مشکلات اساسی و مهم در انجام این تحقیق را تهیه 
مواد اولیه عنوان کرد و گفت: مواد اولیه مورد نیاز طرح، در آمریکا تولید می شد 
و آنالیزهای موجود در داخل کشور نیز برای تحقیقات ما مؤثر نبود و به لحاظ 
ابعاد، با اندازه مورد نیاز ما مغایرت داشت. بااین وجود به خاطر اهمیت طرح در 
موضوعاتی نظیر گازهای گلخانه ای ، با همت بیشتری برای انجام طرح تلاش 

کردیم و خوشبختانه نتایج مفیدی هم حاصل شد.

ساخت و ارزیابی نانوکاتالیست ها 
برای تولید پروپیلن

رییس پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: 
آزمایشگاهی برای ارزیابی محصولات هوش مصنوعی 
تا پایان سال به صورت رسمی به بهره برداری می 

رسد.
به نقل از پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات، مراسم افتتاحیه 
چهارمین رویداد ملی عصر امیــد در حوزه »هوش مصنوعی و 
اینترنت اشیا« با حضور دکتر رضوی زاده رئیس پژوهشگاه ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، دکتر محمدمهدی طهرانچی رئیس دانشگاه 
آزاد اســلامی و بیژن نوباوه وطن نماینده مــردم تهران و نایب 
رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی پژوهشگران و 
دانشجویان در واحد کرج برگزار شد.دکتر سید محمد رضوی زاده، 

رئیس پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات در مراسم افتتاحیه رویداد ملی عصر امید در حوزه هوش مصنوعی با اشاره 
به ظرفیت های موجود در دانشگاه ها و مراکز پژوهشی کشور، بیان کرد: سرویس های پایه و مختلفی می توان با استفاده از 
هوش مصنوعی طراحی کرد که در کاربردهای مختلفی همچون پردازش زبان، بازشناسی گفتار، دستیاران مجازی و … 
استفاده می شوند با توجه به روند رشد تکنولوژی در کشور هوش مصنوعی به زودی کاربردهای بسیاری در بحث های حقوقی، 

شبکه های اجتماعی، صنعت و کشاورزی کشور خواهد داشت.
وی با بیان اینکه امروزه در کشــور بســیاری از این حوزه ها در بخش هوش مصنوعی فعالیت دارند، افزود: با توجه به 
بررسی های انجام شده ۱۵۰ شرکت در حوزه های مختلف هوش مصنوعی ثبت شدند و نیمی از این شرکت ها به صورت 
فعال حضور دارند؛ از محصولاتی همچون تشخیص چهره، پلاک خوان های مبتنی بر بینایی، پردازش گفتار و سرویس های 

گفتار به متن، دستیاران صوتی، حقوقی و … می توان نام برد که در کشور تولید شده اند.
دکتر رضوی زاده ضمن بیان اینکه امروزه در حوزه هوش مصنوعی صنعت بسیار جلوتر از حکمرانی پیش می رود و مسئولان 
ما باید با آگاهی، سرعت را در رگولاتوری بیشتر کنند، خاطرنشان کرد: اعتقادمان این است که بحث شناسایی اولویت ها مهم 
است؛ با توجه به برنامه هایی که داریم باید بدانیم چقدر می توانیم در حوزه های مختلف هوش مصنوعی اثرگذار باشیم. افزایش 
آگاهی عمومی جامعه باید بالا برود، شاید اطلاعاتی که عموم جامعه ازچت جی پی تی دارند با تصورات واقع بینانه متناقض باشد.
رئیس پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات همچنین اظهار کرد: تربیت نیروی انسانی هم یکی از مسائل مهم است؛ در 
بحث هوش مصنوعی یکی از الزامات اولیه، زیرساخت پژوهشی می باشد. همچنین تعداد پردازشگر های هوش مصنوعی 
در کشور بسیار محدود است؛ هنوز در بخش دانشگاهی نیاز به انتقال پردازش به خارج از کشور و بهره گرفتن از محصولات 

خارجی هستیم که برای توسعه هوش مصنوعی در کشور مناسب نیست.
دکتر رضوی زاده در ادامه گفت: در بحث تدوین برنامه های طولانی مدت در حوزه هوش مصنوعی و فناوری های جدید 
باید دانشگاهیان وارد شوند، یکی از مباحثی که وزارت ارتباطات به آن تمرکز دارد مسئله توجه به دانشگاهیان است. حمایت 

از کسب وکارهای نوپا و کمک به پا گرفتن آن ها بحث بسیار مهمی است.
وی عنوان کرد: بحث رگولاتوری یکی از چالش هایی است که باید به آن بپردازیم و تدوین برنامه های طولانی مدت نیاز به 

پژوهش و دانشگاهیان دارد. در بحث آموزش هم سطح آگاهی عمومی را باید در دانشگاه ها بالا ببریم.
دکتر رضوی زاده اظهار کرد: هوش مصنوعی با توجه به اینکه به علوم کامپیوتر و داده مرتبط است پس بیشترین ارتباط را 
به وزارت ارتباطات دارد. از طرفی وزارت ارتباطات متولی امور زیرساختی است و تجربه های مشابهی قبلًا داشته است. این 
وزارتخانه نشان داده که می تواند به صورت چابک وظایف خود را مدیریت کند. حجم بسیار از داده های ارزشمند کشور نیز در 

اختیار وزارت ارتباطات است که در حوزه هوش مصنوعی استفاده شایانی از این داده ها می توانیم داشته باشیم.
رئیس پژوهشگاه ICT با اشاره به تدوین سند هوش مصنوعی با کمک مرکز ملی فضای مجازی در پژوهشگاه ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، گفت: ما از سال ۱۳۹۹ در وزارت ارتباطات یک مرکز نوآوری هوش مصنوعی در پژوهشگاه ارتباطات 
و فناوری اطلاعات ایجاد کرده ایم که قرار است مرکزیت فعالیت وزارت ارتباطات را دنبال کند. محورهای ما در این بخش 

شامل رگولاتوری، شناسایی کاربردها، تعاملات بین المللی، زیرساخت و … است.
رضوی زاده با بیان فعالیت هایی که در حوزه هوش مصنوعی در پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات انجام شده به عنوان 
مثال تهیه کتابچه هایی برای حوزه های مختلف کاربردی در هوش مصنوعی، اظهار کرد: پروژه هایی دیگر نیز در دست فعالیت 
داریم که در بحث ذائقه سنجی کاربران است و تحلیل شبکه های اجتماعی با کمک هوش مصنوعی است. یک پروژه هم 
با سازمان فضایی به صورت مشترک داریم و آن هم بحث تخمین زیر کشت محصولات کشاورزی در کشور با داده های 

ماهواره ای است که در حال توسعه تعداد محصولات هستیم.
وی در پایان با تأکید بر استاندارد سازی در حوزه هوش مصنوعی گفت: همچنین آزمایشگاهی راه اندازی خواهد شد در 
پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات که توسط آن بتوانیم محصولات هوش مصنوعی را ارزیابی کنیم و به آن رتبه بدهیم 

که امیدواریم تا پایان سال بتوانیم به صورت رسمی از آن در سطح ملی بهره برداری کنیم.

بهره برداری از آزمایشگاه ارزیابی محصولات 
هوش مصنوعی تا پایان سال

 ) آگهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی (

برابــر آراء صــادره هیــات تعییــن تکلیــف مســتقر در ثبــت اســناد و املاک شهرســتان 
ــذا بدیــن  ــه بلامعــارض متقاضیــان ذیــل تاییــد گردیــده ل ســنندج تصرفــات مالکان
ــوم  ــت اطــلاع عم ــه 15 روز جه ــه فاصل ــت ب ــلاک در دو نوب ــیله مشــخصات ام وس
ــت  ــند مالکی ــدور س ــه ص ــبت ب ــخاص نس ــه اش ــی ک ــردد. در صورت ــی گ ــی م آگه
متقاضیــان اعتراضــی داشــته باشــند مــی تواننــد از تاریــخ انتشــار اولیــن آگهــی و 
در روســتاها از تاریــخ الصــاق در محــل تــا مــدت دو مــاه اعتــراض خــود را بــه ایــن 
اداره تســلیم نماینــد و پــس از اخــذ رســید ظــرف مــدت یــک مــاه از تاریــخ تســلیم 
اعتــراض دادخواســت خــود را بــه مرجــع قضایــی تقدیــم و گواهــی اخــذ و تحویــل 
اداره ثبــت نماینــد. بدیهــی اســت در صــورت انقضــای مــدت مذکــور و عــدم وصــول 
اعتــراض ســند مالکیــت طبــق مقــررات صــادر خواهــد شــد. صــدور ســند مالکیــت 

مانــع مراجعــه متضــرر بــه دادگاه نیســت.صادره ســنندج
ــد  ــام آقــای امیــر مهــر پویــان فرزن ــه ن 1-  ششــدانگ یــک قطعــه زمیــن مزروعــی ب
حبیــب الــه  صــادره ســنندج  بــه مســاحت ششــدانگ 2307  متــر مربــع تحــت پــلاک  
992  فرعــی از 29 اصلــی بخــش 10 منطقــه 2 ســنندج  انتقالــی برابــر دادنامــه حصــر 

وراثــت و ســند صلــح شــماره 5038 مــورخ 1390/2/29 دفتــر 60 ســنندج
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توسعه تغییر ضرایب مالیاتی آمریکا بر اساس پودمان جدید
رضوان کایدی، تحلیلگر مسائل مالی در گفت وگو با »امروز« مطرح کرد؛

رضوان کایدی، تحلیلگر مسائل مالی در گفت وگو 
با روزنامه اقتصادی امروز با بیان اینکه تحقیقات 
تقریباً همیشــه رابطه منفی بین نرخ مالیات بر 
درآمد و تولید ناخالص داخلی )GDP( را نشــان 
می دهد به خبرنگار ما گفت: تحرک افراد با مهارت 
و درآمد بالاتر در یک اقتصاد باز بر خلاف تلاش 
سیستم های مالیاتی مترقی ایالتی و محلی برای 
دســتیابی به توزیع مجدد بلندمدت درآمد عمل 
می کند. زمانی که پیشرفت سیستم مالیاتی کاهش 
می یابد، احتمال اینکه یک سرپرست خانوار شاغل 
در یک ســال شغل بهتری به دست آورد، بیشتر 
است. کاهش در پیشــرفت سیستم مالیاتی با 

افزایش نرخ رشد واقعی دستمزدها همراه است.
رضــوان کایدی ادامه داد: تغییرات در نرخ ســرمایه گذاری 
خصوصی و مصرف خصوصی به شــدت با تغییرات مالیاتی 
مرتبط است. اندازه گیری های میزان تغییرات سرمایه گذاری و 
مصرف متفاوت است، اما رابطه بین متغیرها به طور مداوم منفی 
است: با کاهش سطح یا نرخ مالیات، سرمایه گذاری و یا مصرف 
افزایش می یابد و بالعکس. کاهش نرخ های مالیاتی با کاهش 

نرخ بیکاری ارتباط زیادی دارد.
به عقیده این تحلیلگر مسائل مالی تاکنون، توجه تا حد زیادی 
بر درآمد حدود ۲ میلیارد دلاری مالیات اضافی متمرکز شده 
است. با این حال، بحث کمتری بر پیامدهای اقتصادی بالقوه 
مالیات اضافی متمرکز اســت. این حذف از اهمیت ویژه ای 

برخوردار است، زیرا مالیات اضافی در برگه های رأی ماه نوامبر 
۲۰۲۳ با بسیاری از قوانین مالیاتی متفاوت است، زیرا در صورت 
تصویب، هر گونه تجدیدنظر در نرخ نهایی ۹ درصدی جدید 
نیازمند اصلاح قانون اساسی دیگری است. فرآیندی که ممکن 
اســت سال ها طول بکشد تا انجام شود؛ به عبارت دیگر، اگر 
سیاست گذاران واکنش های رفتاری افراد را به درستی پیش بینی 
کرده باشند یا پیامدهای اقتصادی ناخواسته دیگری از افزایش 
مالیات منتج شود، ممکن است سال ها طول بکشد تا نرخ یا 
بازنگری در سیاســت و خسارت وارد شود. حتی اگر سیاست 

معکوس شود و می تواند طولانی مدت باشد.
رضوان کایدی ادامه داد: در حالی که ادبیات مربوط به تبدیل 
سیستم مالیات بر درآمد فردی از یک نرخ ثابت )که در آن همه 
به همان نسبت از درآمد مشمول مالیات خود پرداخت می کنندبه 
یک نرخ تصاعدی که در آن افراد با درآمد بالاتر درصد بیشتری 
از درآمد خود را نسبت به افراد کم درآمد می پردازند( محدود 
است، بسیاری از مطالعات رابطه بین معیارهای مختلف مالیات 
بــر درآمد و تأثیر آنها بر اقتصاد کلان )تولید ناخالص داخلی، 
نرخ بیکاری، سطوح ســرمایه گذاری خصوصی و غیره(. به 
طور تجربی رابطه بین اقتصاد کلان، مالیات ها و واکنش های 
رفتاری افراد به کاهش نرخ یا افزایش نرخ را در ایالات متحده 

و خارج از کشور مورد مطالعه قرار داده است.
این تحلیلگر مسائل مالی با بیان اینکه اقتصادهایی که عوامل 
تولید در داخل مرزهای یک کشور محدود می شوند تصریح 
کرد: برخلاف اقتصاد ملی، اقتصادهای اســتانی بسیار بازتر 

هستند؛ بنابراین، از آنجایی که اجتناب از تأثیر یک سیاست 
دولتی خاص با جابجایی نیروی کار یا سرمایه به یک دولت 
دیگر بســیار آسان تر است، منطقی اســت که فرض کنیم 
یافته های تجربی یک مطالعه ملی می تواند در سطح دولتی 
بزرگ نمایی شود. مالیات بر درآمد فردی، تحرک جغرافیایی 
و واکنش های خروجی نــوآوری را ایجاد می کند که مانع از 
بازگشت نوآوری می شــود، با درآمدهای بالا که حساسیت 

خاصی نسبت به نرخ های مالیات بر درآمد فردی بالاتر است
رضوان کایدی ادامه داد: تحقیقات این نظریه را تأیید کرد که 
ساختارهای مالیاتی دولت مترقی تر نمی توانند در درازمدت به 
توزیع مجدد درآمد دست یابند. در ایالت هایی که افراد با درآمد 
بالا مالیات ســنگین تری دریافت می کنند، مهاجرت درآمد 

واقعــی افراد با درآمد بالا را افزایش می دهد و درآمد افراد کم 
درآمد را کاهش می دهد.

این تحلیلگر مسائل مالی افزود: به جای دستیابی به بازتوزیع 
بلندمدت درآمد، یک سیستم مالیاتی مترقی تر، انتخاب های 
اقتصادی را مخدوش می کند و کل درآمدهای واقعی را کاهش 
می دهد. تغییر در پیشرفت ساختار مالیات ایالتی مهاجرت را 
ترویــج می کند و تخصیص منابــع را در داخل دولت تغییر 
می دهد. با افزایش دســتمزد افراد با مهارت قبل از مالیات و 
کاهش دســتمزد افراد با مهارت پایین، شرکت ها با کنترل 
تغییرات درون زای مالیاتی، نویسندگان توانستند اثرات تغییرات 
مالیاتی بر اقتصاد را بدون تأثیر متغیرهای مخدوش کننده که 
می تواند تأثیر تغییر سیاست را پنهان یا تقویت کند، تخمین 
بزنند. رضوان کایدی ادامه داد: مطالعات نشان داد که افزایش 
مالیات برون زا به میزان ۱ درصد تولید ناخالص داخلی منجر به 
کاهش ۳ درصدی تولید ناخالص داخلی پس از سه سال شد. 
بیشتر کاهش تولید ناخالص داخلی به کاهش مخارج مصرف 
شخصی و سرمایه گذاری داخلی خصوصی نسبت داده شد. 
کارشناسان دریافتند که اگر مالیات ها به میزان ۱ درصد تولید 
ناخالص داخلی افزایش یابد، هزینه های مصرف شخصی و 
سرمایه گذاری خصوصی داخلی به طور مداوم برای تقریباً دو 

سال کاهش می یابد.
این تحلیلگر مسائل مالی افزود: علاوه بر این، کارشناسان 
دریافتند که کاهش نرخ های مالیاتی حاشــیه ای منجر به 
افزایش تولید ناخالــص داخلی واقعی و کاهش نرخ بیکاری 

می شود. پس از کاهش نهایی نرخ مالیات، تعداد کل ساعات 
کار افزایش یافت. این مساله به دلیل استخدام افراد بیکار قبلی 
)حاشیه گسترده( و همچنین افزایش ساعات کار توسط افرادی 

بود که قبلًا شاغل بودند )حاشیه فشرده(.
رضوان کایدی ادامه داد: محققین تمایز مهمی را بین نحوه 
ارتباط میانگین نرخ های مالیاتی و نرخ های مالیات نهایی با 
فعالیت های واقعی اقتصادی برجسته کردند. تحقیقات آنها 
نشــان داد که تغییرات در نرخ های مالیاتی حاشیه ای منجر 
به پاسخ های تقریباً متناســبی در درآمد می شود حتی اگر 
میانگین نرخ مالیات ثابت بماند. برعکس، آنها هیچ مدرکی 
پیدا نکردند که نشــان دهد درآمدها زمانی که میانگین نرخ 
 مالیات کاهش می یابد، تغییر می کند، اما نرخ های نهایی تغییر 
نمی کند. رضوان کایدی، تحلیلگر مسائل مالی در پایان گفت 
وگو با روزنامه اقتصادی امروز عنوان کرد: در نهایت، کارشناسان 
اثر اصلاحات مالیاتی را که میانگین نرخ های مالیات نهایی 
)AMTR( را بــه طــور انحصاری بــرای ۱ درصد بالا یا 
۹۹درصد پایین در توزیع درآمد کاهش می دهد، تخمین زدند. 
آنها دریافتند که در کوتاه مــدت، کاهش AMTR برای 
۱ درصد بالا با افزایش تولید ناخالص داخلی واقعی، کاهش 
بیکاری کلی، تأثیر مثبت بر درآمد در ۹۹ درصد پایین و نابرابری 
بیشــتر درآمد مواجه می شود. از نظر اثر مضاعف بر اقتصاد، 
تغییر در نرخ های مالیات بر درآمد فردی که منجر به کاهش 
۱ درصدی تولید ناخالص داخلی در درآمد مالیاتی می شــود، 
منجر به افزایش ۲.۵ درصدی در تولید ناخالص داخلی می شود.

گفت وگوی  امروز

معاون علمی رییس جمهور با اشاره به اینکه ایجاد 
شش مرکز آفرینش فناوری )نشنال لب( با هدف 
توسعه محصولات پیشرفته و همگرا در دستور کار 
قــرار دارد، از ایجاد یک مرکز هم آفرینی در حوزه 

مغز خبر داد.
به نقل از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهــوری، روح الله دهقانی صبح دیروز در آئین افتتاح و بهره 
برداری از مرکز نوآوری و صنایع خلاق تخصصی توانبخشی 
با اشاره به ظرفیت های حوزه سلامت به ویژه توان بخشی در 
توسعه محصولات و خدمات مبتنی بر نیازهای جامعه، افزود: 
در بسیاری از رشته های تحصیلی با چالش فارغ التحصیلانی 
مواجه هستیم که اشتغال مهم ترین دغدغه آن حوزه ها است اما 
از سوی دیگر، رشته ها و پژوهش هایی وجود دارند که در متن و 
بطن زندگی مردم نشسته اند. در چنین حوزه هایی به تناسب نیاز 
بشر، فرصت و زمینه تولید محصولات نوآورانه، خدمت رسانی، 
حل چالش ها و دغدغه ها وجود دارد که حوزه سلامت به ویژه 

توان بخشی از همین حوزه ها به شمار می رود.
دهقانــی ادامه داد: در حالی که برخــی از حوزه ها برای تولید 
محصولات نیازمحور و پیوند دادن خود به زندگی مردم دچار 
چالش هستند، اما حوزه ســلامت و توان بخشی از آن دست 

حوزه هایی به شمار می رود که به زندگی مردم وابستگی دارد.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری 
با بیان این که ایران طی پنج دهه اخیر در حوزه های سلامت، 
درمان و پزشکی از کشورهای سرآمد به شمار می رود، ادامه داد: 
با توجه به تغییر نسل دانشگاه ها، رشد نیروی انسانی توانمند و 
دانش آموخته و تحولات بازار، فرصتی به وجود آمده است که 

شاهد تحولات جدی، به ویژه با همکاری های میان رشته ای در 
حوزه سلامت و توان بخشی باشیم. در دانشگاه ها و پژوهشگاه ها 
و خصوصاً دانشگاه های فنی-مهندسی، دانشجویانی هستند 
که مایلند محصولی تحول آفرین و همگرا در تعامل با ســایر 
رشته ها را رقم بزنند. آماده ایم تا از این جنس همکاری ها و ایجاد 
زیرساخت های لازم برای شکل گیری این تعاملات، حمایت 

کنیم.رئیس بنیاد ملی نخبگان با اشاره به این که ظرفیت های 
بسیار گسترده در حوزه تولید محصولات میان رشته ای و مبتنی 
بر فناوری های همگرا وجــود دارد، افزود: بهترین تحولات را 
می توان محصول همکاری و تعامل اســتادان و دانشجویان 

رشته های فنی-مهندسی و سلامت دانست.
دهقانی افزود: ایجاد این مراکز نوآوری و هم آفرینی یک فرصت 

ویژه است که به طور خاص در حوزه توانبخشی بیش تر اهمیت 
و جلوه پیدا می کند.معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهوری ضمن قدردانی از کسانی که در راه اندازی این 
مرکز نقش آفرین بوده اند، تأکید کرد: باید دقت داشــته باشیم 
این مرکز نوآوری و اقداماتش به همین فضا محدود نشــود و 
می بایست این مرکز به نقطه آغاز هم رسانی و پیوند خلاقیت ها 

برای رشــد و شکوفایی ایده ها تبدیل شود. این مرکز نوآوری، 
فضایی برای ایده های نوآورانه و هم رسانی افراد خلاق، صاحب 
ایده و فناور اســت که به مأمنی برای پرورش و رشد ایده های 
نوآورانه تبدیل شده است، اما برای تبدیل ایده های نوآورانه به 
محصول و شکوفایی تا مرحله کارگاهی و آزمایشگاهی، نیازمند 
مرکزی جامع و توانمند برای گردهم آوری ایده ها و رشد آنها در 

ابعاد کارگاهی، آزمایشگاهی و نیمه صنعتی هستیم.
ایجاد مرکز آفرینش ملی در حوزه مغز

دهقانی، ضرورت ایجاد مراکز آفرینش ملی فناوری یا نشنال لب 
در حــوزه محصولات دانش بنیان از جمله حوزه ســلامت و 
توان بخشــی را مورد تاکید قرار داد و افزود: با افتتاح و توسعه 
فاز بعدی این مرکز نوآوری، ظرفیت های لازم برای توســعه 
محصولات نیازمحور و رســیدن به ابعاد نیمه صنعتی، فراهم 
خواهد شد.وی با اشاره به برنامه معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری برای ایجاد شش مرکز آفرینش 
ملی یا نشنال لب در حوزه فناوری های پیشرفته و راهبردی از 
جمله فناوری مغز عنوان کرد: معاونت علمی برای ایجاد نشنال 
لب در حوزه فناوری های راهبردی آمادگی دارد و مرکز آفرینش 
ملی فناوری یا نشــنال لب در حوزه مغز تا پایان این دولت به 

بهره برداری خواهد رسید.
دهقانی افزود: مرکز ملی آفرینش فناوری های مغز، یکی از 
مراکز اثرگذار و مهم آفرینش و هم آفرینی فناوری خواهد بود 
که دانشگاه علوم پزشکی با توجه به سابقه خوب، بهره مندی 
از استادان بنام و ظرفیت های بالقوه زیرساختی و سرمایه های 
انســانی خود، می تواند گزینه خوبی برای راه اندازی این مرکز 

آفرینش ملی در حوزه فناوری های مغز باشد.

معاون علمی رییس جمهور خبر داد:

راه اندازی مرکز ملی آفرینش فناوری در حوزه مغز تا پایان دولت


